

## မြန်မာဘာသာဖြင့် AREO ၂၀၁၉ ASEAN+3 ဒေသဆိုင်ရာ စီးပွားရေးအလားအလာ (AREO) ၂၀၁၉ အဓိကအချက်များ

### မေခရို စီးပွားရေးအလားအလာနှင့် စိန်ခေါ်မှုများ

ဖြစ်ထွန်းစ နိုင်ငံများအတွက် ဆန့်ကျင်အားများ ပိုမိုပြင်းထန်လာပြီး ကမ္ဘာ့ဘေးအန္တရာယ် ချိန်ခွင် လျှာမှာ မကောင်းသည့်ဖက်သို့ ဦးတည်နေစေကာမူ ASEAN+3 ဒေသသည် ဆက်လက် ကြုံကြုံခံနိုင်မည် ဟု မျှော်လင့်သည်။ G3 နိုင်ငံများတွင် စီးပွားရေးစက်ဝန်း ပြည့်ဝခြင်း၊ နည်းပညာနှင့် ငွေလုံးငွေရင်း အသုံးစရိတ် နှေးကွေးလာခြင်းနှင့် ကုန်သွယ်ရေးတင်းမာမှုကြောင့် မသေချာမရေရာမှုများ ဆက်ဖြစ်နေခြင်း တို့ကြောင့် ၂၀၁၉-၂၀၂၀ တွင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှု မောင်းနှင်အားများမှာ အားနည်းဖွယ်ရှိသည်။ ပိုမို ပွင့်လင်းပြီး ကုန်သွယ်ရေးအပေါ်မှီခိုသော နိုင်ငံများအတွက်၊ အားနည်းသည့် ပြင်ပဝယ်လိုအား၏ ဆွဲချမှုမှာ ပိုမိုထင်ရှားလာသည်။ သို့ရာတွင် ASEAN+3 နိုင်ငံအများစုမှာ ၎င်းတို့၏ အခြေခံများ အားကောင်းအောင် ကြိုးပမ်းခဲ့ကြပြီးဖြစ်ကာ အများစုမှာ စီးပွားရေးစက်ဝန်းအလယ်တွင်ရှိနေပြီး တိုးတက်မှုမှာ သက်ဆိုင်ရာ ရေရှည်လမ်းကြောင်းပေါ်၌ရှိကာ ထုတ်လုပ်မှု ကွာခြားချက်သည် သုညအနီးနှင့် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုမှာ မူဝါဒ ရည်မှန်းချက်အတွင်း သို့မဟုတ် ရေရှည်လမ်းကြောင်း ပတ်လည်တွင် ရှိနေသည်။ အများစုအတွက် မူဝါဒ လှုပ်သားရှားသာရှိမှု ကျဉ်းမြောင်းသော်လည်း မူဝါဒချမှတ်သူများမှာ မက်ခရိုစီးပွားရေး အပြန်အလှန် မှီခိုမှုမှ ဆောင်ကြဉ်းလာသည့် ဆန့်ကျင်အားနှင့် မသေချာမှုများကိုစီမံရန်၊ လျှော့ချရန် ကုတ်အားအမျိုးမျိုးနှင့် ကြားခံအဖုံဖုံကို အသုံးပြုနိုင်အောင် ဆက်လက်ကြိုးစားသင့်သည်။

ဈေးကွက်များသည် ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေး မသေချာမရေရာမှုများကြောင့် ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဒုတိယ နှစ်ဝက်တွင် မတည်ငြိမ်မှုအသစ်များကို တွေ့ကြုံခဲ့ရသည်။ ချေးငွေကုန်ကျစရိတ် မြင့်မားလာမှုနှင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာ တန်ဖိုးမြင့်တက်လာမှုတို့ ပါဝင်သည့် ငွေရေးကြေးရေးဆိုင်ရာဖိအား ပေါင်းစပ် ထားသော ဖြစ်ထွန်းစဉ်များ၊ အထူးသဖြင့် အဆောက်အအုံပိုင်း ထိခိုက်နိုင်ချေရှိသည့် နိုင်ငံများတွင် ငွေကြေးဖိအား ဖြစ်ပေါ်စေပြီး ဖြစ်ထွန်းစဉ်များ၌ အန္တရာယ်ကို စိုးရွံ့ကာ ရှယ်ယာဈေးလျှော့ ရောင်းချမှုများကို ပိုမိုဆိုးဝါးစေခဲ့သည်။ ကမ္ဘာ့ငွေကြေးအခြေအနေ ကြပ်တည်းမှုကို အာရဒေသ ၌ အထူးသဖြင့် အင်ဒိုနီးရှားနှင့် ဖိလစ်ပိုင်တွင် ပြင်းထန်စွာ ခံစားခဲ့ရပြီး ၎င်းတို့၏ ချေးငွေကုန်ကျစရိတ်မှာ လွန်စွာ မြင့်မားခဲ့သည်။ ပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများက ၎င်းတို့၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို ထုခွဲရောင်းချသွားကြသဖြင့်

ဒေသတွင်းမှ ငွေလုံးငွေရင်း စီးထွက်မှုမှာ စက်တင်ဘာ-အောက်တိုဘာ ကာလတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၆ ဘီလီယံအထိ ရှိခဲ့သည်။

အဓိကကျသော စီးပွားရေး အင်အားကြီးနိုင်ငံများ၏ လက်ရှိငွေရေးကြေးရေးမူဝါဒသည် ဒေသမှ ငွေလုံးငွေရင်း စီးထွက်မှု ဖိအားအပေါ် အခြေပြုလှည့်လည်၍ လျော့နည်းသင့်သည်။ ၂၀၁၉ နှစ်အကူးတွင် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေး (တရုတ်အပါအဝင်) ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်နှေးနှေးကွေးလာမည်ဟု မျှော်မှန်းချက်နှင့် စီးပွားရေးညွှန်ကိန်းများ အားနည်းခြင်းကြောင့် ထပ်မံ၍ ဈေးကွက်များအား မတည်မငြိမ်ဖြစ်စေခဲ့သည်။ အမေရိကန် ဗဟိုဘဏ်နှင့် ဥရောပ ဗဟိုဘဏ်တို့ ပုံမှန်ခြေအနေလမ်းကြောင်းပြန်ဖြစ်ရန် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေး တစ်ပြိုင်တည်း နှေးကွေးမည့် စိုးရိမ်မှုများကို မရည်ရွယ်ဘဲ အတည်ပြုခဲ့သည့် အကျိုးဆက်ကြောင့် ဈေးကွက်များကို ထပ်မံ၍ မတည်မငြိမ်ဖြစ်ပေါ်စေသည်။ သို့သော်ငြားလည်း အနာဂတ်တွင် မူဝါဒလားရာ များမှာ ကောင်းစွာအချက်ပြနေပြီး ဈေးကွက်များမှာ အမြဲအငိုက်မိနေခြင်းမရှိပါက ကမ္ဘာ့ငွေကြေး အခြေအနေ ဖြေလျော့မှုများက တိုးတက်မှုကို အားပေးလာမည် ဖြစ်သည်။

အဖွဲ့၏ အခြေခံခန့်မှန်းချက်အရ ASEAN+3 ဒေသသည် ၂၀၁၈ နှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင် ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၌ အနည်းငယ် လျော့နည်းသောနှုန်းဖြင့် တိုးတက်မည်ဟု ခန့်မှန်းထားသော်လည်း တိုးတက်မှု ခန့်မှန်းလမ်းကြောင်းမှာ မသေချာမှုများသည်။ တိုးတက်မှုနှေးကွေးမည့် အလားအလာရှိသော်ငြားလည်း ဒေသအတွင်း အခြေခံအလားအလာများမှာ အခိုင်အမာရှိနေသည်။ ယနေ့အထိ ကျင့်သုံးခဲ့သည့် ကုန်သွယ်ရေး ကိုယ်ကျိုးစီးပွားကာကွယ်ရေး အစီအမံများ၏ သက်ရောက်မှုကို ထည့်သွင်းတွက်ချက်လျက်၊ အခြေခံဒေသဆိုင်ရာတိုးတက်မှုမှာ ၂၀၁၉-၂၀၂၀ တွင် ၅.၁% (၂၀၁၈ တွင် ၅.၃%) ရှိမည်ဟု ခန့်မှန်းသည်။ စုစုပေါင်း ငွေကြေးဖောင်းပွမှုမှာ ၂၀၁၈ နှင့် ဆက်စပ်နှိုင်းယှဉ်လျှင် ၂% ဝန်းကျင်တွင် တည်ငြိမ်မည်ဟု ခန့်မှန်းခဲ့သည်။ တရုတ်နိုင်ငံ၏ တိုးတက်မှုခန့်မှန်းချက် (AMRO (၂၀၁၉) တွင် ၆.၂% ဟု ခန့်မှန်းခဲ့ရာမှ) ၆.၃% ဟု ပြောင်းလဲခန့်မှန်းထားပြီး၊ ၂၀၂၀ အတွက် ၆.၂% ဟု ခန့်မှန်းသည်။ ဂျပန်နိုင်ငံ၏ တိုးတက်မှုမှာ ၂၀၂၀ ပြည့် ဘဏ္ဍာနှစ်အရောက်တွင် ၀.၅% သို့ နှေးကွေးမသွားမီ ၂၀၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ်၌ ၀.၆% တိုးတက်မည်ဟု ခန့်မှန်းသည်။ အာဆီယံဒေသတစ်ခုလုံးအတွက် တိုးတက်မှုခန့်မှန်းချက်မှာ ၂၀၁၉ တွင် ၅.၁% ရှိကာ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် ၅.၂% သို့ အနည်းငယ်တိုးလာမည်ဟု ခန့်မှန်းထားသည်။

ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေး နှေးကွေးလာခြင်းမှ ဆန့်ကျင်အားတို့၏ အားစမ်းမှုကို ဒေသမှာ မလွဲမသွေ ကြိုတွေ့ရမည်ဖြစ်သည်။ ကုန်သွယ်ရေး မသေချာ မရေရာမှုမှာ ဆက်လက်မြင့်မားနေမည်ဖြစ်ကာ တရုတ်- အမေရိကန် ကုန်သွယ်ရေး စေ့စပ်ညှိနှိုင်းမှု၌ တိုးတက်မှုများ ရှိနေလင့်ကစား ကုန်သွယ်ရေး တင်းမာမှုများ ထပ်မံ မြင့်မားလာမည့် အန္တရာယ်ကို လျော့တွက်၍မရပေ။ ကုန်သွယ်ရေး ကိုယ်ကျိုးစီးပွားကာကွယ်ရေး မူဝါဒကြောင့် ဒေသအပေါ် ဘေးအန္တရာယ်သက်ရောက်မှုမှာ ပိုကုန်နှင့် ကမ္ဘာတန်ဖိုးကွင်းဆက် (ဂျီဗီစီ) တို့မှ တစ်ဆင့် အဓိကကျရောက်မည်ဖြစ်ကာ၊ အဆိုပါ အကျိုးဆက်များမှာ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှု နှေးကွေး ခြင်းဟူသော ဆင့်ပွားသက်ရောက်မှုကြောင့် ပိုမိုကြီးထွားလာနိုင်သည်။ တရုတ်နိုင်ငံသို့ ကြီးမားသော

တိုက်ရိုက်ပို့ကုန်ရှိသည့် နိုင်ငံများ၊ ဒေသပြင်ပ ဝယ်လိုအားအတွက် ဂျီဇီစီမှတစ်ဆင့် တရုတ်သို့ သွယ်ဝိုက် ပို့ကုန် ကြီးမားသည့် ဒေသတွင်းရှိ နိုင်ငံများမှာ ရေတိုတွင် ပိုမိုထိခိုက်နိုင်ချေရှိသည်။ ပွင့်လင်းပြီး ကုန်သွယ် မှုအပေါ် မှီခိုမှုရှိသည့် ဟောင်ကောင်၊ ကိုရီးယား၊ မလေးရှား၊ စင်္ကာပူနိုင်ငံများနှင့် ဗီယက်နမ်တွင် အတိုင်းအတာတစ်ခုအထိ၊ အထူးသဖြင့် ထိခိုက်နိုင်ချေရှိသည်။

ကုန်သွယ်ရေးတင်းမာမှု အပြန်အလှန်လက်တုံ့ပြန်မှု အခြေအနေမှ ဒေသ၏ အခြေခံတိုးတက်မှု အနာဂတ်ဖြစ်နိုင်ခြေအလားအလာမှာ ၀.၄% အထိ ထိခိုက်နိုင်ချေရှိသည်။ ယင်းအလွန်ဆိုးဝါးသည့် အခြေအနေဆိုသည်မှာ အမေရိကန်နှင့် တရုတ်တို့သည် နှစ်နိုင်ငံ ကုန်သွယ်မှု သွင်းကုန်အားလုံးအပေါ် အခွန် ၂၅% စီ အပြန်အလှန် ကောက်ခံကြမည့် အခြေအနေဖြစ်သည်။ ရေတိုတွင် ဒေသအတွင်းရှိ နိုင်ငံတစ်ခုစီအပေါ် သက်ရောက်မှုမှာ ပကတိ တန်ဖိုး -၁.၀% အထိ ဆိုးဝါးနိုင်သည်။ အမေရိကန်နှင့် တရုတ် နှစ်နိုင်ငံလုံး ဆုံးရှုံးမှုရှိမည်ဖြစ်ပြီး အခွန် မဟုတ်သော အတားအဆီးများပါ ချမှတ်ပါက ပိုမိုဆိုးဝါးမည်ဖြစ်သည်။ ၂၀၁၉-၂၀၂၀ အလွန် ကာလ အတွက် အမေရိကန်သည် (-၀.၃%) ဖြင့် တရုတ်၏ (-၀.၆%) နှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင် ပကတိထိခိုက်မှုပမာဏ နည်းမည်ဖြစ်သော်လည်း နှိုင်းရထိခိုက်မှုတွင်မူ တရုတ်မှာ (၁၀% အောက်) ဖြစ်ပြီး ၂၀၁၉-၂၀၂၀ တွင် အမေရိကန်၌ (ပျမ်းမျှတိုးတက်မှု၏ ၁၃%) ရှိသဖြင့် အမေရိကန်၏ နှိုင်းရထိခိုက်မှု ပိုမိုကြီးမားသည်။

စီးပွားရေးကျဆင်းမည့် အန္တရာယ် ပိုမိုထင်ရှားလာပါက မူဝါဒမျက်နှာစာတွင် ကျေနပ်အားရစရာ နေရာမရှိချေ။ အချို့အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများသည် ဈေးကွက်စိုးရိမ်မှုများကို လျော့ချရေးကူညီနိုင်မည့် မူဝါဒများကို ကြိုတင်ချမှတ်ကျင့်သုံးခဲ့သည်။ အချို့နိုင်ငံများတွင် ပြည်တွင်းပြည်ပ ဈေးနှုန်းအဆင့် တည်ငြိမ်မှုကို ထိန်း သိမ်းရန်နှင့် အတိုးနှုန်းနည်းသည့်ကာလ ရှည်ကြာခြင်းကြောင့် ငွေကြေးတည်ငြိမ်မှု အန္တရာယ်ကြီးမားမှုကို လျော့ချရန် ငွေကြေးမူဝါဒကို တင်းကြပ်ခဲ့ပြီးဖြစ်သည်။ သာမန်အသုံးစရိတ်စာရင်းအပေါ် သက်ရောက်မှုကို လျော့ချရန်အတွက် သွင်းကုန်ကြီးမားသော အခြေခံအဆောက်အအုံ စီမံကိန်းများ ဆိုင်းငံ့ခြင်းကဲ့သို့ အခြား အစီအမံများကို ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။ ဘဏ္ဍာရေးမျက်နှာစာတွင် အစိုးရဘဏ္ဍာရေးမူဝါဒမှာ အကန့်အသတ် ရှိသော်လည်း အရေးကြီးသော စက်ဝန်းဆန့်ကျင်သည့် အခန်းကဏ္ဍကို ခွင့်ပြုခဲ့သည်။ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ သည် စီးပွားရေး ပိုမိုကျယ်ပြန့်ကြီးထွားသည့် မူဝါဒကျင့်သုံးခြင်း သို့မဟုတ် ဒေသတစ်လျှောက် ဘဏ္ဍာရေး ဆောင်ရွက်နိုင်မှု အကန့်အသတ်ရှိစေကာမူ ဘဏ္ဍာရေးစည်းမျဉ်းများ ချည်နှောင်မှုရှိသည့်နေရာတွင် အသုံး စရိတ် ဦးစားပေးမှုကို ပြန်လည်ပြင်ဆင်ချမှတ်ခြင်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ လွယ်ကူသော ကမ္ဘာ့ငွေကြေး အခြေအနေများ၏ အားပေးမှုဖြင့် လားရာအထက် ကြီးထွားမှုကာလကို ဖြတ်သန်းခဲ့ပြီးနောက်၊ ဒေသနိုင်ငံ အများအပြားသည် ကြွေးမြီစက်ဝန်း၏ နှေးကွေးကဏ္ဍတွင် ရောက်ရှိနေပြီး အချို့မှာ ငွေချေးလုပ်ငန်းများကို အထောက်အကူပြုရန် မက်ခရိုငွေကြေး စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများကို ဖြေလျော့ပေးခဲ့သည်။

ကာလလတ်နှင့် ရေရှည်တွင် ဒေသတိုးတက်မှု အလားအလာကို ထောက်ပံ့ရေးနှင့် ကြံ့ကြံ့ခံနိုင်မှု ကို အားပေးရေးအတွက် ပိုမိုလုပ်ဆောင်ရန် လိုအပ်သည်။ ထုတ်လုပ်မှုစွမ်းရည်နှင့် ချိတ်ဆက်မှု မြှင့်တင် ခြင်း၊ ငွေကြေးဈေးကွက် ပိုမိုကျယ်ပြန့်အောင်ပြုလုပ်ခြင်းကဲ့သို့ ရေရှည်ဦးစားပေးမှုဝါဒများကို ဒေသ

တိုးတက်မှု၏ နောက်တစ်ဆင့်အတွက် ဦးစားပေးအဖြစ် ချမှတ်သင့်သည်။ ဒေသတစ်ခုလုံးအနေဖြင့် နိုင်ငံ အများစုတွင် ပို့ကုန်အတွက် ကုန်ထုတ်လုပ်မှု မဟာဗျူဟာကို အဓိက အားပြုလျက် လွန်ခဲ့သော ဆယ်စုနှစ် နှစ်ခုအတွင်း တိုးတက်ခဲ့ကြပြီး ဖြစ်သည်။ သို့ရာတွင် ဝန်ဆောင်မှုကဏ္ဍသို့ ကူးပြောင်းရန်မှာ ရှောင်လွှဲ၍ မရဘဲ တိုးတက်မှု ရေရှည်တည်တံ့ရန်အတွက် လိုအပ်သော နေရာများတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရေးကိစ္စများကို ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်မည်ဖြစ်သည်။

**ဆောင်ပုဒ်။ စီးပွားရေးခေတ်သစ်အတွက် ချိတ်ဆက်မှုနှင့် စွမ်းရည်မြှင့်တင်ရေး**

စွမ်းရည်နှင့် ချိတ်ဆက်မှုမြှင့်တင်ရေးသည် ဒေသ၏ "စီးပွားရေးခေတ်သစ်" ကို ရောက်ရှိကာ တိုးတက်မှုလမ်းကြောင်း နောက်တစ်ဆင့်သို့ တက်လှမ်းနိုင်စေမည်ဖြစ်သဖြင့် ASEAN+3 ဒေသအတွက် ဦးစားပေးတစ်ခုဖြစ်သည်။ ဒေသတစ်ခုလုံးအနေဖြင့် နိုင်ငံအများစုတွင် "တိုးတက်မှုအတွက် ကုန်ထုတ်လုပ်မှု" ဟူသော မဟာဗျူဟာကို အဓိကမဏ္ဍိုင်ပြုလျက် လွန်ခဲ့သော ဆယ်စုနှစ် ၂ ခုအတွင်း တိုးတက်ခဲ့သည်။ နည်းပညာ မျက်နှာစာ တိုးတက်မှုမှာ ယခင်ကကဲ့သို့ပင် ဆက်လက်ပြီး မညီမညာဖြစ်နေမည် ဖြစ်သည့်အခါ ဝန်ဆောင်မှုသို့ ကူးပြောင်းရေးသည် မရှောင်လွှဲနိုင်သည့်ကိစ္စဖြစ်ပြီး စွမ်းရည်ဆိုသည်မှာ အဘယ်နည်း၊ မည်သည့်ချိတ်ဆက်မှုကို လိုအပ်သနည်းဟူသည်တို့ကို ပြန်လည်စဉ်းစားရန် လိုအပ်လာသည်။ အဓိက အယူအဆတစ်ခုမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနည်းနေခြင်းသည် ယင်းပြဿနာကို မဖြေရှင်းပါက စီးပွားရေးကြီးထွားမှု ကို ထိခိုက်လိမ့်မည်ဟူသော အယူအဆဖြစ်သည်။ ၂၀၁၉ ဘာသာရပ်ဆိုင်ရာအခန်းသည် အာရှဘဏ္ဍာရေး အကြပ်အတည်းအပြီး ဒေသတွင်း စီးပွားရေး ကျစ်လစ်ခိုင်မာရေးနှင့် ချိန်ခွင်လျှာ ပြန်ညှိရေးအတွက် AREO ၂၀၁၇ (AMRO ၂၀၁၇) ရှင်းလင်းချက်နှင့် ခံနိုင်ရည်ရှိမှုနှင့် ကြီးထွားမှုဆိုင်ရာ AREO ၂၀၁၈ (AMRO ၂၀၁၈) သတင်းစကားတို့အပေါ် မူတည်ပြုစုထားသည်။

ဒေသတွင်း ရေတိုမှ ရေလတ်အတွက် စွမ်းရည်နှင့် ချိတ်ဆက်မှု ဦးစားပေးမှုများကို အဓိက မောင်းနှင်အား သုံးခုက ပံ့ပိုးမည်ဖြစ်သည်။ ပထမချက်အနေဖြင့် နည်းပညာ သို့မဟုတ် စတုတ္ထ ကြိမ်မြောက်စက်မှုတော်လှန်ရေး (4IR) က အော်တိုမေးရှင်း၊ စက်မှုလုပ်ငန်းလျှော့ကျခြင်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှု ကဏ္ဍမြင့်မားခြင်းကို ဦးဆောင်သွားခဲ့သည်။ ဒုတိယချက်မှာ လူဦးရေပြည့်ဝလာခြင်းနှင့် လျင်မြန်စွာ ကြီးထွားလာသော လူလတ်တန်းစားက လုပ်အားချွေတာမှု၊ ကျွမ်းကျင်မှုနှင့် ပညာအခြေပြု ထုတ်လုပ်မှု စွမ်းရည်များသို့ အရွေ့ကိုဖြစ်စေကာ ပိုကောင်းသော နေရာထိုင်ခင်းများ၊ အသစ် သို့မဟုတ် ပြန်လည်မွမ်းမံထားသည့် ဝန်ဆောင်မှုများ၊ ပိုကောင်းသည့် ချိတ်ဆက်မှုများအပါအဝင် ဒေသအတွင်း စားသုံးသူ ကုန်စည်နှင့် ဝန်ဆောင်မှုများ ဒေသအတွင်း လိုအပ်ချက် မြင့်မားလာခြင်းကို လှုံ့ဆော်မှုဖြစ်သည်။ တတိယချက်မှာ ဒေသဆိုင်ရာကြွယ်ဝမှုနှင့် နောက်ဆုံး ဝယ်လိုအား တိုးတက်မှုနှင့်အတူ ဒွန်တွဲလျက် အနောက်နိုင်ငံများ၏ ကိုယ်ကျိုးစီးပွားကာကွယ်မှု နှစ်မျိုးစလုံးသည် ဒေသဆိုင်ရာ ပေါင်းစည်းရေးအပေါ် တွင် ဆွဲအားနှင့် တွန်းအားဖြစ်ပေါ်စေမည်ဖြစ်သည်။

ဖွံ့ဖြိုးဆဲနိုင်ငံများ၊ အထူးသဖြင့် ဖြစ်ထွန်းစ ဈေးကွက်များမှာ ကိုယ်တိုင်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံခြင်း မရှိသည့် ကဏ္ဍများ၌ ရေရှည်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရာတွင် ရှုပ်ထွေးသော စိန်ခေါ်မှုများ ရင်ဆိုင်နေရသည်။ ၎င်းတို့တွင် အများပြည်သူ အခြေခံအဆောက်အအုံ၊ လူသားအရင်းအနှီးနှင့် အမျိုးသား ကုန်ထုတ်နိုင်စွမ်းကို တိုးတက်စေသည့် အခြားကိုင်တွယ်ထိတွေ့မရသော အရာများပါဝင်သည်။ ASEAN+3 ဒေသတွင် စီးပွားရေး လျင်မြန်စွာ တိုးတက်လာခြင်းက အခြေခံအဆောက်အအုံ လိုအပ်ချက်အသစ်ကိုဖြစ်စေပြီး ခန့်မှန်းထားသော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လျော့နည်းချက်ကို ကြီးထွားစေသည်။ ရာသီဥတု ဖောက်ပြန်ပြောင်းလဲမှု၏ အကျိုးဆက်များက အခြေခံအဆောက်အအုံအားနည်းသော နိုင်ငံများအား ကြီးထွားမှုနှေးစေသည့် ကြီးမားသော အန္တရာယ် ဖြစ်သည်။

စွမ်းဆောင်မှုနှင့် ချိတ်ဆက်မှုဆိုင်ရာ အဓိက ကွာခြားချက် ၃ ခုကို တွေ့ရှိရပြီး ယင်းတို့မှာ ငွေကြေးပံ့ပိုးမှု၊ နိုင်ငံခြားငွေကြေးလဲလှယ်မှုနှင့် အခြေခံအကြောင်းရင်း ကွာဟမှုတို့ဖြစ်သည်။ "ငွေကြေးပံ့ပိုးမှု ကွာခြားချက်"မှာ ပြည်တွင်းရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု (အများပြည်သူ အခြေခံအဆောက် အအုံအပါအဝင်) လိုအပ်ချက်နှင့် ရနိုင်သော ပြည်တွင်း စုဆောင်းမှုအကြား လိုငွေဖြစ်သည်။ "နိုင်ငံခြားငွေကြေး လဲလှယ်မှုကွာခြားချက်"မှာ တက်သစ်စ နိုင်ငံများ၏ ငွေကြေးအခက်အခဲ ရင်ဆိုင်ခြင်းကို အရန်နိုင်ငံခြား ငွေကြေးလဲလှယ်မှု ပမာဏကြီးမားသော စုဆောင်းထားခြင်းမှ ရုတ်တရက် ငွေကြေးအရင်းအနှီး စီးထွက်မှု အန္တရာယ် လျော့ပါးသက်သာစေရန် လိုအပ်ချက်ကြောင့် ဖြစ်ခြင်းဖြစ်ကြောင်း ဖော်ပြသည်။ "အခြေခံအကြောင်းရင်း ကွာခြားချက်" မှာ ငွေကြေးဆိုင်ရာမဟုတ်သော ကန့်သတ်ချက်များ ဖြစ်သည်။ အခြေခံ အဆောက်အအုံ စီမံကိန်းများ (ငွေကြေးပံ့ပိုးမှု ရှိသည့်အခါ) ဆောင်ရွက်နိုင်သည့် စွမ်းရည်သည် ထိရောက်သောစီမံကိန်း စီမံခန့်ခွဲမှု၊ လိုအပ်သော လုပ်သားအင်အား ရရှိနိုင်မှုနှင့် အသုံးပြုသည့် နည်းပညာ ကျွမ်းကျင်မှုတို့အပေါ် မူတည်သည်။

ကွာခြားချက်များကို ကျော်လွှားရေးအတွက် ပညာရပ်ဆိုင်ရာကျွမ်းကျင်မှု၊ နည်းပညာ၊ အဖွဲ့အစည်းများ ဖွံ့ဖြိုးရေးကို ဆောင်ရွက်သည့်အချိန်တွင် ASEAN+3 အတွင်း ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို အပြည့်အဝ အသုံးပြုကာ ဒေသဆိုင်ရာ ငွေကြေးစိတ်ချရမှု ကွန်ယက်ကို အားကိုးရန် လိုအပ်သည်။ ဒေသအတွင်း စွမ်းရည်နှင့် ချိတ်ဆက်မှု အားကောင်းစေရေးအတွက် ASEAN+3 နိုင်ငံများမှ ရေရှည်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပိုမိုပြုလုပ်ရန် အလားအလာရှိသည်။ ASEAN+3 ဖြစ်ထွန်းစ ဈေးကွက်များသည် ဒေသအတွက် နည်းပညာလွှဲပြောင်းရေး၊ "စီးပွားရေးခေတ်သစ်" သို့ အသွင်ကူးပြောင်းရေးများအတွက် အဓိက မောင်းနှင်အားများအဖြစ် ရပ်တည်နေဆဲဖြစ်သော ခေတ်မီနိုင်ငံများ၏ အကောင်းဆုံးအလေ့အကျင့်များကို နှိုင်းယှဉ်၍ စံနှုန်းများ ဆက်လက်သတ်မှတ်သင့်သည်။ ချင်းမိုင် နိုင်ငံစုံ အဖွဲ့စုံ ပါဝင်သောအဖွဲ့သည် ASEAN+3 နိုင်ငံများ အတွက် ငွေကြေးဆိုင်ရာလုံခြုံစိတ်ချမှု ကွန်ယက်ပေးသည့် ဒေသဆိုင်ရာ ပြည်သူ့ကောင်းကျိုးအား ဖြည့်ဆည်းပေးလျက်ရှိပါသည်။ ASEAN+3 နိုင်ငံများတွင် လူသားအရင်းအနှီး၊ ကျွမ်းကျင်မှုနှင့် နည်းပညာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဆင့် အမျိုးမျိုး ကွဲပြားသည်ဒေသ၏ ရှားပါးသော အရင်းအမြစ်များ နေရာချမှုနှင့် အကျိုးပြန်လည်ရရှိမှုကို ပိုမိုကောင်းမွန် အောင်ဆောင်ရွက်လျက် ဒေသဆိုင်ရာနိုင်ငံများ၌ အခြေခံအကြောင်းရင်း

ကွာခြားမှုကို ဖြေရှင်းရန် ပို၍နီးကပ်သော ပူးပေါင်းပါဝင်ကူညီ ဆောင်ရွက်မှု နယ်ပယ်အား ကူညီပံ့ပိုး ပေးလျက်ရှိသည်။ အထူးသဖြင့် ဒေသသည် ဒေသဆိုင်ရာ ပိုမို နီးကပ်သော ပေါင်းစည်းမှုနှင့် ချိတ်ဆက်မှု အတွက် စီမံချက်အမျိုးမျိုးကို ဆက်လက် တွန်းအားပေး ဆောင်ရွက်သင့်သည်။

ကြေညာချက်။ [မြန်မာ] ဘာသာဖြင့် ထုတ်ဝေမှုသည် မူရင်း အင်္ဂလိပ်ဘာသာကို ဘာသာပြန်ထားခြင်းဖြစ်သည် (မူရင်းကို ဒေါင်းလုပ်ရယူရန် စကင်ဖတ်ပါ)။ ဘာသာ ပြန် တိကျစေရန် အဖက်ဖက်မှ အားထုတ်ထားသော်ငြားလည်း၊ ကွဲလွဲမှု တစ်စုံတစ်ရာ ရှိပါက မူရင်း အင်္ဂလိပ်ဘာသာသည်သာ အတည်ဖြစ်သည်။

